

IATREIA 2022-2024

Carlos Andrés Rodríguez Jaramillo¹ 

¹ Profesor Titular, Departamento de Farmacología y Toxicología, Director Revista IATREIA 2022-2024,
Facultad de Medicina, Universidad de Antioquia, Medellín, Colombia.

Desde el año 2022 he tenido el honor y responsabilidad de dirigir la revista IATREIA de la Facultad de Medicina de la Universidad de Antioquia, continuando una historia y tradición de 36 años.

Durante este periodo, enfoqué los esfuerzos en optimizar el proceso editorial mediante la implementación completa de la plataforma *Open Journal Systems* (OJS) para la gestión de los artículos y la revisión por pares. También se actualizó la página web, se creó un manual de estilo propio y se renovó la imagen y el formato de la revista siguiendo las tendencias internacionales en publicación biomédica. Para ampliar el alcance y visibilidad, en los últimos números un tercio de los artículos se publicó en versión bilingüe inglés/español, gracias a los recursos del fondo de revistas indexadas de la Vicerrectoría de Investigación. Se avanzó en el proceso de solicitud de ingreso a la base de datos PubMed, iniciado por mi predecesor, el profesor Fabián Jaimes, y se continuó la integración con otras iniciativas de divulgación científica de la Facultad en la plataforma Medicina UdeA Ciencia.

Los retos para IATREIA y las demás revistas científicas nacionales son muy grandes: obtener la financiación que permita su adecuado funcionamiento y sostenibilidad, mantener su relevancia y atractivo para publicar investigación local, nacional e internacional de alta calidad, buscar alianzas con otras instituciones académicas del departamento y el país, y ascender en los rankings como Publindex y SCImago.

Agradezco al anterior Decano, el profesor Carlos Alberto Palacio, por la confianza para entregarme esta responsabilidad, a Carlos Mejía Roldán, del equipo administrativo de la Facultad, por su apoyo y acompañamiento, al excelente equipo editorial de la revista sin el cual esta labor no habría sido posible: Norha Martínez, secretaria, Luisa Palacio, bibliotecóloga, Ana María Londoño, monitora, y los practicantes del programa de Filología Hispánica Laura Correa y Julián Laverde, encargados de la corrección de estilo. Agradezco también la generosa disposición y apoyo de los miembros del comité editorial y a la profesora María de los Ángeles Rodríguez, editora de la revista Investigación y Educación en Enfermería, por sus valiosos consejos y sugerencias.

Después de estos dos años de labores, y con el fin de dedicarme a nuevos proyectos de investigación y producción académica, entrego la dirección de IATREIA al profesor Carlos Alberto Cardenzo, médico psiquiatra y farmacólogo, apasionado por la publicación y divulgación científica, a quien deseo el mayor de los éxitos para enfrentar los retos que depara el futuro de la revista.

IATREIA 2022-2024

Carlos Andrés Rodríguez Jaramillo¹ 

¹ Professor of Medicine, Department of Pharmacology and Toxicology

IATREIA Editor-in-Chief 2022-2024

Faculty of Medicine, University of Antioquia

andres.rodriguez@udea.edu.co

Since 2022, I have had the honor and responsibility of directing the IATREIA journal at the Faculty of Medicine, University of Antioquia, continuing a 36-year history and tradition.

During this period, our efforts were focused on optimizing the editorial process by fully implementing the Open Journal Systems (OJS) platform for article management and peer review. We also updated the website, created our own style manual, and refreshed the journal's image and format in line with international trends in biomedical publishing. To expand reach and visibility, in recent issues, one-third of articles were published in bilingual English/Spanish versions, thanks to resources from the indexed journals fund provided by the Vice-Rectorate for Research. We made progress to join the PubMed database, a process initiated by my predecessor, Professor Fabián Jaimes, and continued the integration with other scientific dissemination initiatives within the Faculty of Medicine on the *Medicina UdeA Ciencia* platform.

The challenges for IATREIA and other national scientific journals are significant: securing funding that allows proper operation and sustainability, maintaining relevance and appeal to publish high-quality local, national, and international research, seeking alliances with other academic institutions within the department and country, and reaching a higher position in rankings such as Publindex and SCImago.

I extend my gratitude to the former Dean, Professor Carlos Alberto Palacio, for entrusting me with this responsibility. I also appreciate Carlos Mejía Roldán from the Faculty's administrative team for his support and guidance. The excellent editorial team of the journal deserves special recognition; without their contributions, this work would not have been possible. I express my thanks to Norha Martínez (secretary), Luisa Palacio (librarian), Ana María Londoño (monitor), and the interns from the Hispanic Philology program—Laura Correa and Julián Laverde—for their rigorous style corrections. Additionally, I am grateful for the generous support and collaboration from the members of the Editorial Committee. A special acknowledgment goes to Professor María de los Ángeles Rodríguez, Editor-in-Chief of the journal *Investigación y Educación en Enfermería*, for her valuable advice and suggestions.

After these two years of work, and with the intention of pursuing new research and academic production projects, I am passing the baton of leadership of IATREIA to Professor Carlos Alberto Cardeño. As a psychiatrist and pharmacologist with a passion for scientific publishing and dissemination, I wish him the greatest success in addressing the challenges that lie ahead for the journal's future.